

• ISSN 2541-7509 •

ГУМАНИТАРНЫЙ НАУЧНЫЙ ВЕСТНИК

№12, 2025



Сетевое издание
Электронный научный журнал

ГУМАНИТАРНЫЙ НАУЧНЫЙ ВЕСТНИК

Сетевое издание
Научный журнал

Издание основано в 2016 г.

Периодичность – выходит 12 номеров в год.

Свидетельство о регистрации СМИ ЭЛ № ФС 77-66175 от 20.06.2016, выдано Федеральной службой по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций (Роскомнадзор).

Редакционная коллегия

Баринов Дмитрий Николаевич, (главный редактор) д-р филос. наук, проф. (Смоленск); Артюхович Юлия Васильевна, д-р филос. наук, проф. (Волгоград); Гаранина Ольга Денисовна, д-р филос. наук, проф., (Москва); Никольский Владимир Святославович, д-р филос. наук, проф., (Москва); Руженцев Сергей Евгеньевич, д-р филос. наук, доц. (Воронеж); Редкоус Владимир Михайлович, д-р юрид. наук, проф. (Москва); Счастливец Елена Анатольевна, д-р филос. наук, проф. (Киров); Шитов Сергей Борисович, д-р филос. наук, проф., (Москва); Тужба Эмир Нодариевич, д-р социол. наук, доц., проф. (Краснодар); Гавриленков Алексей Федорович, д-р истор. наук, канд. филос. наук, проф. (Смоленск); Берестнев Геннадий Иванович, д-р филол. наук, проф. (Калининград); Белютин Роман Вячеславович, д-р филол. наук, проф. (Смоленск); Горшунов Юрий Владимирович, д-р филол. наук, проф. (Бирск); Доманский Юрий Викторович, д-р филол. наук, проф., (Москва); Карпухина Тамара Петровна, д-р филол. наук, проф. (Хабаровск); Николаева Татьяна Геннадьевна, д-р филол. наук, проф. (Самара); Радионова Алла Владимировна, д-р филол. наук, проф. (Смоленск); Таказов Федар Магомедович, д-р филол. наук (Владикавказ); Архипова Ирина Викторовна, канд. филол. наук, доц. (Новосибирск); Степанов Александр Геннадьевич, канд. филол. наук, доц. (Тверь); Ефременков Константин Николаевич, д-р пед. наук, проф., (Смоленск); Далингер Виктор Алексеевич, д-р пед. наук, проф., (Омск); Колесов Владимир Иванович, д-р пед. наук, проф. (Санкт-Петербург); Мартынова Елена Александровна, д-р пед. наук, проф. (Челябинск); Микерова Галина Георгиевна, д-р пед. наук, проф. (Краснодар); Бобрышев Вячеслав Анатольевич, д-р права, канд.юр. наук, проф., (Москва); Голофаст Анастасия Витальевна, канд. полит. наук, доцент, (Москва); Лазарев Сергей Евгеньевич, канд. истор. наук, доцент, (Орел); Полицинский Евгений Валериевич, канд. пед. наук, доцент, (Юрга); Шендерей Павел Эдуардович, канд. пед. наук, доцент, (Тольятти).

Материалы публикуются в авторской редакции и отображают персональную позицию автора. Редакция не несет ответственности за материалы, опубликованные в журнале. За содержание и достоверность статей ответственность несут авторы. Мнение редакции может не совпадать с мнением авторов статей. При использовании и заимствовании материалов ссылка на издание обязательна.

ISSN 2541-7509



9 772541 750003 >

Тип лицензии CC поддерживаемый журналом: Attribution 4.0 International (CC BY 4.0).

Адрес редакции:
214000, г. Смоленск, ул. Б. Советская, 12/1, 303.
Тел.: +7 905 696-6338, +7 903 649-8830.
E-mail: naukavestnik@mail.ru
Официальный сайт: naukavestnik.ru.

HUMANITARIAN SCIENTIFIC BULLETIN

Network edition
Scientific journal

Publication was founded in 2016.

Schedule – 12 issues in a year.

The certificate of registration EL no. FS 77-66175 of 20.06.2016, issued by The Federal Service for Supervision of Communications, Information Technology, and Mass Media (Roskomnadzor).

Editorial Board

Barinov Dmitry Nikolaevich, (Editor-in-chief) Dr. philos. Sciences, Professor N. (Smolensk); Artyukhovich Yulia Vasilyevna, Doctor of Philology. Sciences, Professor N. (Volgograd); Garanina Olga Denisovna, Doctor of Philology. Sciences, Professor N., (Moscow); Nikolsky Vladimir Svyatoslavovich, Doctor of Philology. Sciences, Professor N., (Moscow); Ruzhentsev Sergey Evgenievich, Doctor of Philology. Sciences, assoc. (Voronezh); Vladimir Mikhailovich Redkous, Doctor of Law. Sciences, Professor N. (Moscow); Elena Anatolyevna Shchastyantseva, Doctor of Philology. Sciences, Professor N. (Kirov); Sergey Shitov Borisovich, Dr. Philos. Sciences, prof. N., (Moscow); Tuzhba Emir Nodarievich, Doctor of Social Sciences, assoc., prof. N. (Krasnodar); Gavrilentsov Alexey Fedorovich, Doctor of Historical Sciences, Candidate of Philos. Sciences, prof. N. (Smolensk); Berestnev Gennady Ivanovich, Doctor of Philology, Professor N. (Kaliningrad); Belyutin Roman Vyacheslavovich, Doctor of Philology, Professor N. (Smolensk); Gorshunov Yuri Vladimirovich, Doctor of Philology, Professor N. (Biysk); Domansky Yuri Viktorovich, Doctor of Philology, Professor N., (Moscow); Karpukhina Tamara Petrovna, Doctor of Philology, Professor N. (Khabarovsk); Nikolaeva Tatiana Gennadiyevna, Doctor of Philology, Professor N. (Samara); Radionova Alla Vladimirovna, Doctor of Philology, Professor N. (Smolensk); Takazov Fedar Magometovich, Doctor of Philology (Vladikavkaz); Arkhipova Irina Viktorovna, Candidate of Philology, Assoc. (Novosibirsk); Stepanov Alexander Gennadiyevich, Candidate of Philological Sciences, Assoc. (Tver); Konstantin Efremenchikov Nikolayevich, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor N., (Smolensk); Dalinger Viktor Alekseevich, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor N., (Omsk); Kolesov Vladimir Ivanovich, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor N. (Saint Petersburg); Martynova Elena Alexandrovna, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor N. (Chelyabinsk); Galina Georgiyevna Mikerova, Doctor of Pedagogical Sciences, Professor N. (Krasnodar); Vyacheslav Anatolyevich Bobryshev, Doctor of Law, Candidate of Law, Professor N. (Moscow); Anastasia Vitaliyevna Golofast, Candidate of Political Sciences. PhD, Associate Professor, (Moscow); Sergey Lazarev, PhD. History, Associate Professor, (Orel); Politsinsky Evgeny Valerievich, Candidate of Pedagogical Sciences, Associate Professor, (Jurga); Shenderov Pavel Eduardovich, Candidate of Pedagogical Sciences, Associate Professor, (Tolyatti).

The materials are published in the author's edition and reflect the personal position of the author. The Editorial board is not responsible for the materials published in the journal. The authors are responsible for the content and reliability of the articles. Editorial opinion may not coincide with the opinion of the authors. When using and borrowing materials reference to the publication is required.

License type supported CC: Attribution 4.0 International (CC BY 4.0).

Address of the editorial office:
214000, Smolensk, B. Sovetskaya str., 12/1, 303.
Phone: +7 905 696-6338, +7 903 649-8830.
E-mail: naukavestnik@mail.ru.
Official site: naukavestnik.ru.

СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ	1
<i>Беляев В. И.</i>	
Застройка вокруг Нерчинского острога в XVII–XVIII веках	1
КУЛЬТУРОЛОГИЯ	8
<i>Гучева А. В., Марченко О. А.</i>	
Образы и символы архаичной музыки черкесов (адыгов)	8
ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ	15
<i>Захарова К. А.</i>	
Применение искусственного интеллекта в обучении иностранным языкам: перспективы и возможности	15
<i>Кучеров И. В.</i>	
Обобщение педагогического опыта церковно-приходских школ Таврической епархии (конец XIX – начало XX вв.) в контексте реформ начальной школы	21
<i>Пастюк А. В., Аверина С. А., Закоморная М. А.</i>	
Наставничество как форма адаптации и самореализации молодых педагогов	28
<i>Пугачев И. Ю.</i>	
Формирование высокотехнологичного мышления у студентов высших учебных заведений: потенциал средств физической культуры и спорта	35
<i>Пугачев И. Ю.</i>	
Направления применения искусственного интеллекта в сфере физической культуры и спорта	42
<i>Гафнер А. И., Скоробогатов Д. В.</i>	
Чат-бот как цифровой ассистент в организации летней педагогической практики студентов	48
<i>Гафнер А. И., Тищенко В. Ю.</i>	
Диагностика и развитие учебной мотивации у младших школьников: структура, возрастная динамика и педагогические условия	55
<i>Тропникова Н. П.</i>	
Видение образования будущего через оценку прошлого	61
<i>Чугунова Е. Ю.</i>	
Формирующий эксперимент по преодолению нарушений чтения у школьников с дислексией при изучении английского языка	69
<i>Ямщикова М. В., Маркелова Л. Н.</i>	
Использование цифровых ресурсов, онлайн-платформ и образовательных приложений в преподавании истории и обществознания в школе	74

ПОЛИТИЧЕСКИЕ НАУКИ **79**

Валякова А. А., Желонкина К. А.

От силовой мобилизации к технократическому контролю: эволюция механизмов чрезвычайного правового регулирования в России в XX–XXI вв. 79

Ковалёв В. Л.

Роль ШОС в развитии российско-китайского сотрудничества под санкционным давлением 87

Ковалёв В. Л.

Роль БРИКС в развитии российско-китайского сотрудничества под санкционным давлением 96

ПСИХОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ **108**

Подберезина Н. А.

Взаимосвязь аутоагрессии с эмоциональным интеллектом у студентов 108

Савченко Д. В.

Нейропсихологические признаки формирования наркотической зависимости у лиц молодого возраста 114

СОЦИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ **121**

Кривых Е. А., Векессер В. С.

Анализ медиа-среды Ханты-Мансийской государственной медицинской академии 121

Горбенко А. В.

Трансформация восприятия феномена сектантства в российском общественном сознании (1991–2025 гг.) 129

Наумова Ю. А., Леженина С. В.

Смертность населения России: структура и ключевые причины 136

Олех Г. Л. **145**

Человеческое общество – тождество или подобие живого организма? Дискуссия в недрах органической школы 145

Охлина С. Б., Леженина С. В.

Старение населения Российской Федерации: демографические и социальные последствия 151

Ямов А. А., Воронин А. В.

Роль общественных объединений в системе управления вузами: стратегический ресурс развития в условиях ESG-трансформации 159

ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ **164**

Бируля А. С.

Феномен «суда совести» в консервативном правопонимании Ф.М. Достоевского 164

Гулиева Ф. Х.

Роль языческих культов в детском цикле семейно-обрядового фольклора карачаевцев и балкарцев 171

Мальцева М. В., Статеева Е. В.

Текст-экспликация в музее современного искусства: особенности перевода 179

Новоселова Н. В.

Образы-эталоны предметной сферы: этнонациональные особенности образного ассоциирования (на материале французского, итальянского и русского языков) 186

Рыбина К. Ю.

Зависимость компенсации от характера переводимого текста 194

Савельева И. В., Давзит А. П.

К вопросу о теоретических основаниях изучения механизма виральности в дискурсе 202

ФИЛОСОФСКИЕ НАУКИ

208

Земляков Г. С.

Существование и тождество в формальной логике и философии на примере учения Парменида о бытии 208

Кантимирова К. Р.

Религиозный аспект в философии славянофильства 222

Гура А. Ю., Нархова С. Е.

Понятие «хаос» в современной науке, искусстве и философии 229

ЭКОНОМИЧЕСКИЕ НАУКИ

236

Авраменко Л. О.

Инструменты государственного управления цифровой трансформацией экономики и социальной сферы в рамках проекта «Цифровая экономика» 236

Буланкина Н. Н., Буланкина Д. Р.

Налоговое администрирование как механизм укрепления экономической безопасности налоговой системы государства 243

Горячевская А. Э.

Современные подходы к изучению текучести кадров в организации 252

Коковихин А. Ю., Пихенек Ю. Д.

Управление результативностью труда персонала строительной организации 260

Леви Д. А.

Итоги 2025 года для развития рынка криптовалют в Европейском союзе и других странах мира 267

ЮРИДИЧЕСКИЕ НАУКИ

274

Албегова А. В.

Защита чести, достоинства и деловой репутации педагога в условиях цифровизации 274

Гадоев Ф. Ш.

Специфика деятельности органов внутренних дел в особых условиях 281

Гусева А. В.

Защита конституционных прав участников образовательных отношений 285

Митрофанова С. В.

Актуальные вопросы административно-правовых режимов в современной России: теоретико-правовой анализ и пути совершенствования 292

Наруцкая Н. В.

К вопросу об обстоятельствах, подлежащих установлению по уголовным делам в отношении несовершеннолетних 300

Рудайцева О. А.

Особенности задержания вооруженных преступников сотрудниками органов внутренних дел 307

Фаткина Е. В.

Личный досмотр и личный обыск как меры обеспечения личной безопасности сотрудников полиции 312

TABLE OF CONTENTS

HISTORICAL SCIENCES	1
<i>Belyaev V. I.</i>	
Development around Nerchinsky ostrog in the 17th – early 18th centuries	1
CULTUROLOGY	8
<i>Gucheva A. V., Marchenko O. A.</i>	
Images and symbols of Circassians (Adyghe) archaic music	9
PEDAGOGICAL SCIENCES	15
<i>Zakharova K. A.</i>	
Application of artificial intelligence in foreign language teaching: perspectives and opportunities	15
<i>Kuchеров I. V.</i>	
A summary of the pedagogical experience of parochial schools in the Taurida Diocese (late 19th – early 20th centuries) in the context of primary school reforms	21
<i>Pastyuk A. V., Averina S. A., Zakomornaya M. A.</i>	
Tutoring as a form of adaptation and self-realization for young teachers	29
<i>Pugachev I. Yu.</i>	
Developing high-tech thinking in university students: the potential of physical education and sports	35
<i>Pugachev I. Yu.</i>	
Areas of application of artificial intelligence in the field of physical culture and sports	42
<i>Gafner A. I., Skorobogatov D. V.</i>	
Chat-bot as a digital assistant in organizing students' summer teaching practice	48
<i>Gafner A. I., Tishchenko V. Yu.</i>	
Diagnosis and development of learning motivation in primary school children: structure, age-related dynamics, and pedagogical conditions	55
<i>Tropnikova N. P.</i>	
A vision of education for the future through an assessment of the past	61
<i>Chugunova E. Yu.</i>	
An experiment on overcoming reading disorders among schoolchildren with dyslexia while learning English	69
<i>Yamshchikova M. V., Markelova L. N.</i>	
Using digital resources, online platforms, and educational applications in teaching history and social studies in schools	74
POLITICAL SCIENCE	79
<i>Valyakova A. A., Zhelonkina K. A.</i>	
From force mobilization to technocratic control: the evolution of emergency legal regulation mechanisms in Russia in the 20th–21st centuries	80

<i>Kovalev V. L.</i>	
The Role of the SCO in the Development of Russian-Chinese Cooperation under Sanctions Pressure	87
<i>Kovalev V. L.</i>	
The role of BRICS in the development of russian-chinese cooperation under sanctions pressure	96
PSYCHOLOGICAL SCIENCES	108
<i>Podberezina N. A.</i>	
The relationship of autoaggression with emotional intelligence in students	109
<i>Savchenko D. V.</i>	
Neuropsychological signs of drug addiction in young people	114
SOCIOLOGICAL SCIENCES	121
<i>Krivykh E. A., Vekesser V. S.</i>	
Analysis of the media environment of the Khanty-Mansiysk state medical academy	122
<i>Gorbenko A. V.</i>	
Transformation of the perception of the phenomenon of sectarianism in Russian public consciousness (1991–2025)	129
<i>Naumova Yu. A., Lezhenina S. V.</i>	
Mortality of the Russian population: structure and key reasons	136
<i>Oleh G. L.</i>	
Is human society the identity or similarity of a living organism? A discussion in the depths of the organic school	145
<i>Okhlina S. B., Lezhenina S. V.</i>	
The aging of the Russian population: demographic and social consequences	151
<i>Yamov A. A., Voronin A. V.</i>	
The role of public associations in the university management system: a strategic development resource in the context of ESG transformation	159
PHILOLOGICAL SCIENCES	164
<i>Birulya A. S.</i>	
The phenomenon of the «court of conscience» in the conservative understanding of law of F.M. Dostoevsky	164
<i>Guliyeva F. Kh.</i>	
The role of pagan cults in the children's cycle of family-ritual folklore of the karachays and balkarians	171
<i>Maltseva M. V., Stateeva E. V.</i>	
Explication text in museum of contemporary art: translation practices	179
<i>Novoselova N. V.</i>	
Standard images of the subject sphere: ethnonational characteristic of figurative association (based on the French, Italian and Russian languages)	186
<i>Rybina K. Yu.</i>	
The dependence of compensation on the specifics of a translated text	194

Savelyeva I. V., Davzit A. P.

On the question of the theoretical foundations of the study the mechanism of virality in discourse 202

PHILOSOPHICAL SCIENCES 208

Zemlyakov G. S.

Existence and birth in formal logic and philosophy, using the example of Parmenides' teaching on being 208

Kantimirova K. R.

The religious aspect in the philosophy of slavophilism 222

Gura A. Yu., Narkhova S. E.

The concept of "chaos" in modern science, art, and philosophy 229

ECONOMIC SCIENCES 236

Avramenko L. O.

Public administration tools for the digital transformation of the economy and social sphere within the framework of the Digital Economy project 236

Bulankina N. N., Bulankina D. R.

Tax administration as a mechanism for strengthening the economic security of the state's tax system 243

Goryachevskaya A. E.

Contemporary approaches to studying staff turnover in organizations 252

Kokovikhin A. Yu, Pihenek Yu. D.

Managing the performance of personnel in a construction organization 260

Levi D. A.

The results of 2025 for the development of the cryptocurrency market in the European Union and other countries of the world 267

LEGAL SCIENCES 274

Albegova A. V.

Protecting the honor, dignity and business reputation of a teacher in the context of digitalization 274

Gadoev F. S.

The specifics of the activities of law enforcement agencies in special conditions 281

Guseva A. V.

Protection of the constitutional rights of participants in educational relations 285

Mitrofanova S. V.

Current issues of administrative and legal regimes in modern Russia: Theoretical and legal analysis and ways of improvement 292

Narutskaya N. V.

On the issue of circumstances to be established in criminal cases against minors 300

Rudaytseva O. A.

Features of the detention of armed criminals by law enforcement officers 307

Fatkina E. V.

312

Personal search and body search as measures to ensure the personal safety of
police officers

312